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Förord

E nergieffektivisering står högt upp på agendan i SABOs medlems-
företag. Det finns många goda exempel från vårt avlånga land  
där våra medlemmar på ett strukturerat sätt arbetar med energi-

effektivisering. Denna skrift är ett komplement till filmen Energiresan som 
producerades tillsammans med Carmentus under våren 2012. 

I filmen likväl som skriften får vi möta några bostadsföretag som har 
lärdomar att dela med sig av. Det finns exempel på bland annat solenergi, 
tilläggsisolering, individuell mätning, LED-belysning och naturligtvis 
engagerade medarbetare. Något som återkommer hos alla företag är att 
vardagligt gnetande i kombination med genomtänkta projekt ger resultat.

Vår förhoppning är att Energiresan ska inspirera andra att genomföra 
dessa åtgärder och på det sättet minska sin energianvändning och dessutom 
slippa uppfinna hjulet på nytt. 

Ett stort tack till Lunds Kommuns Fastighets AB, AB Höganäshem,  
AB Karlskronahem, Marks Bostads AB, Mitthem AB och Uppsalahem AB.
Utan deras medverkan hade inte Energiresan varit möjlig. 

September 2012
Katarina Härner och Annicka Istemo, projektledare på SABO
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Namn Bertil Lundström
Företag Lunds Kommuns Fastighets AB
Befattning Fastighetschef

Området Sankt Hans i Lund har 350 lägenheter fördelade på 38 
så kallade limpor med åtta till tolv lägenheter i varje. När LKF 
började inventera området såg man att själva fastigheterna var 

skapligt bra. Däremot försvann en stor del av värmen på väg från någon av de 
fyra undercentralerna. Därför valde LKF, tillsammans med Lunds Energi, att 
förse varje fastighet med en egen undercentral. 

– På det här sättet fick vi bort kulvertförlusterna, berättar Bertil Lund-
ström. Nu får hyresgästerna varmvatten direkt. Det innebär också att Lunds 
Energi kan köra med högre tryck och högre temperatur i sina ledningar och 
på så sätt blir förlusterna mindre.
 
Lätt att stirra sig blind
Kulvertbytet kostade 5 miljoner kronor och LKF räknar med att det ger en 
besparing på 30 till 35 kWh per kvadratmeter, eller 15 procent. Återbetal-
ningstiden ligger på 22 år.

– Man stirrar sig kanske lätt blind på själva byggnaden, men hur man får 
fram energin till fastigheten har egentligen lika stor betydelse, säger Bertil 
Lundström.

LKF arbetar för att få fjärrvärme i alla fastigheter eftersom fjärrvärmen 
inom bara några år kommer att vara helt fritt från fossilbränsle. Vilken typ av 
energi man använder har nämligen stor betydelse, menar Bertil Lundström.

– Miljövänlig energiförsörjning handlar långtifrån bara om antalet kWh 

LKF byggde bort  
kulvertförlusterna
Hyresgästerna fick spola länge innan vattnet blev varmt. 
För att få ner värmeförlusterna i kulvertarna installerade 
LKF undercentraler vid varje fastighet.

– Folk vet nog inte att man kan spara så mycket energi 
på det här sättet, säger Bertil Lundström, fastighetschef på 
Lunds Kommuns Fastighets AB.
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per kvadratmeter, säger han. Genom att slänga ut fjärrvärmen och sätta in 
en värmepump skulle vi lätt kunna halvera energiförbrukningen, men det är 
knappast en bra miljöåtgärd.  

Har vunnit två miljöpriser
Energieffektiviseringen ger ett bättre driftnetto vilket ökar fastighetsvärdet. 
Och miljöarbetet ger också synergieffekter i form av ett starkare varumärke 
och nöjdare personal, menar Håkan Ekelund, VD för LKF. 

– Bland annat har bolaget vunnit två miljöpriser genom SABO, så det 
är klart att det är viktigt för varumärket att vi är duktiga på miljö. Det ger 
de anställda en anledning att vara stolta över bolaget. Vi har också en stor 
förståelse från hyresgästernas sida, även om inte alla uppskattar att vi mäter 
förbrukningen.

För att uppnå detta är det viktigt att informationen är bra. Håkan Ekelund 
framhåller hur betydelsefullt det är att man som hyresvärd använder flera 
kanaler.

– Vi har många olika nationaliteter, många olika sorters människor och 
det finns många olika sociala grupper i våra lägenheter. Informationen måste 
varieras efter behov och vara både muntlig och skriftlig för att alla ska kunna 
ta till sig den. 

”Bland annat har bolaget 

vunnit två miljöpriser  

genom SABO, så det är klart 

att det är viktigt för varu-

märket att vi är duktiga på 

miljö. Det ger de anställda 

en anledning att vara stolta 

över bolaget. 

Namn Håkan Ekelund 
Företag Lunds Kommuns Fastighets AB
Befattning VD
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Lunds Kommuns 
Fastighets AB

Varmvattenmätning 
Investering: 6 000 kr/lägenhet
Besparing: 15 %
Återbetalningstid: 12 år

Injustering SRÖ 
Investering: 300 000 kr  
Besparing: 10–12 %  
Återbetalningstid: 2 år

Kulvertbyte
Investering: 5 000 000 kr  
Besparing: 15 %  
Återbetalningstid: 22 år
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F asaderna på de 104 lägenheterna var i akut behov av renovering. 
Många av hyresgästerna klagade över mögellukt och flera Anti-
cimex-utredningar var på gång. Dessutom läckte yttertaket. Det 

var ingen tvekan om att panelen måste bytas och i samma veva började 
Höganäshem fundera över om det inte var en god idé att även förbättra 
isoleringen.

– Till att börja med måste man göra en analys av vad det kostar och vad 
man sparar, säger Lena Askeroth. Sedan får man bestämma sig för vilken 
nivå man vill lägga sig på.

Höganäshem tog hjälp av två konsultföretag för att utreda detta och 
analysen visade att det mest effektiva var att tilläggsisolera ytterväggarna 
och taket, samt att byta till treglasfönster runt om. Husen var också i 
behov av bättre ventilation, men Höganäshem valde att vänta med just 
den investeringen.

– För några år sedan fick tappvattenrören relining, vilket jag ju inte är 
positiv till, och det kostade flera miljoner, säger Lena Askeroth. Det finns 
ju en gräns för hur mycket det är rimligt att investera i en fastighet. Venti-
lationen får vi åtgärda längre fram. 

Tilläggsisolering som krydda
Tilläggsisoleringen kostade 2,5 miljoner kronor, men åtgärden ger å 
andra sidan en besparing på 24 kWh per kvadratmeter i minskade upp-

Lägre upp- 
värmningskostnader 
med tilläggsisolering

Namn Lena Askeroth
Företag AB Höganäshem
Befattning Förvaltningschef

20 procent – så mycket minskade uppvärmningskostnaderna 
när Höganäshem valde att tilläggsisolera. Inom tio år räknar 
man att investeringen ska vara betald.

– Fasaderna skulle vi ju bytt ändå, säger Lena Askeroth, chef 
för förvaltningsavdelningen på AB Höganäshem i Höganäs.
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”Det finns ju en gräns  

för hur mycket det är  

rimligt att investera  

i en fastighet.

värmningskostnader. Enligt beräkningarna är återbetalningstiden tio år 
medan investeringen har en livslängd på 40 år.

– Det går ju inte att skjuta på underhållet hur länge som helst. Fasad-
bytet är ju en del av det vanliga underhållet och det hade vi ju gjort ändå, 
säger Lena Askeroth. Tilläggsisoleringen ser jag som en liten krydda på 
detta och det är den som gör hela besparingen.
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AB Höganäshem
 
Tilläggsisolering ytterväggar,  
yttertak och fönster 
Omfattning: 104 lägenheter
Investering: 2 500 000 kr 
Besparing: 20 % 
Besparing: 24 kWh/m2 
Återbetalningstid: 10 år
Livslängd på investering: 40 år
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K arlskronahem har tre olika solenergiprojekt i gång. I Marieberg har 
man monterat sammanlagt 460 kvadratmeter solpaneler som för-
ser 154 lägenheter (och sex kommersiella lokaler) med varmvatten 

under april till september. Regniga dagar samt övriga månader täcker man 
upp med fjärrvärme. I Kungsmarken ska 230 lägenheter få sina balkonger re-
noverade. De balkonger som ligger i rätt väderstreck ska förses med solpaneler 
och på äldreboendet Mölleberg i Ramdala har man ersatt eldningsoljan med 
bergvärme. Nästa steg blir att även montera solceller där. 

– Tanken är att solcellerna ska kunna alstra den spänning som krävs för att 
driva de bergvärmepumpar vi installerat, säger Ulf Klint. Det handlar om 16 
kW (eller 115 kvadratmeter solceller) så det är ingen jätteanläggning, men det 
ska ändå kunna täcka en stor del av förbrukningen.

Viktigt att involvera hyresgästerna
Karlskronahems miljöarbete är väl förankrat på alla nivåer och styrelsen 
har gett ledningen i uppdrag att titta just på ”möjligheten att implementera 
olika former av solens verkningar i de olika projekten”. Det finns också ett 
stort antal medarbetare i företaget som brinner för frågan, men Ulf Klint vill 
framför allt påpeka hur viktigt det är att involvera kunderna, det vill säga 
hyresgästerna, i miljöarbetet.

– Det är förstås viktigt att vi når ut med detta till befintliga hyresgäster, 
men vi hoppas också kunna inspirera våra kommande hyresgäster, säger han. 

Solenergi värmer  
i Karlskrona

Namn Ulf Klint
Företag AB Karlskronahem
Befattning Teknisk chef

Karlskronahem har tagit solen till hjälp. Solpaneler ersätter 
en del av fjärrvärmen och solceller bidrar med el.

– Vi har en god uthyrning och förhoppningsvis har miljö-
arbetet bidragit till det, säger Ulf Klint, teknisk chef på AB 
Karlskronahem.
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Vi har en god uthyrning och vi hoppas naturligtvis att vårt energiarbete har 
bidragit till det.

För att hyresgästerna ska vara medvetna om miljövinsten har Karlskrona-
hem satt upp informationstavlor med digitala siffror som ger uppdaterad 
information om hur mycket el som produceras, hur många kWh fjärrvärme 
de sparat samt vad detta motsvarar i koldioxidutsläpp. 

– Det gör vi för att sprida miljömedvetenhet ända ut i sista ledet, säger Ulf 
Klint. Om hyresgästerna betraktar oss som ett miljömässigt företag med 
grön profil så hoppas vi att det smittar av sig. Kanske kan det även inspirera 
hyresgästerna till att sänka sin egen energiförbrukning. 

”Om hyresgästerna  

betraktar oss som ett miljö-

mässigt företag med grön 

profil så hoppas vi att det 

smittar av sig. Kanske kan 

det även inspirera hyresgäs-

terna till att sänka sin egen 

energiförbrukning. 



energiresan    15

AB Karlskronahem

Solvärme 
Omfattning: 154 lägenheter, 6 lokaler  
Yta: 15 856 m2

Investering: 3 960 000 kr 
Investering efter bidrag: 3 404 480 kr 
Besparing: ca 200 000 kWh/år 
Besparing: 12,6 kWh/m2 och år 
Besparing i kronor vid 1,25 kr/kWh: 250 000 kr/år 
Återbetalningstid: 13 år
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N är Marks Bostads AB började titta på vilken miljöinvestering som 
hade bäst pay off-tid visade prognosen att individuell mätning 
av varmvatten skulle gå med vinst redan efter fem år. Eftersom 

man också tyckte att det låg i tiden att göra mätningar nära hyresgästerna, 
bestämde man sig för att låta detta bli en del av miljöarbetet.

– Det är möjligt att vi skulle kunna göra investeringar som ger negativt 
resultat de första åren, men vi har inte sett något behov av det, säger Magnus 
Hjelmgren. Vi börjar gärna med de projekt som har bäst återbetalningstid. 
Det finns så pass mycket att göra där. 

Individuell mätning en rimlig investering
En av anledningarna till att man valde att satsa på just individuell mätning 
var att Marks Bostads AB redan på sjuttiotalet fick låneunderlag för att bygga 
en central mätpunkt, något man aldrig utnyttjade så mätpunkterna fanns 
kvar. Att installera själva mätarna var därför en ganska rimlig investering och 
för tre år sedan fick alla de 340 lägenheterna i området pulsmätare, placerad i 
badrummet eller under diskbänken. 

Pulsmätaren är knuten till en sändare som skickar informationen tråd-
löst till en mottagare på vinden. Därifrån skickas alla uppgifter vidare till 
Mätsystem BKAB i Helsingborg. Marks Bostads AB får sedan alla data i en 
Excel-fil som sedan matas in i deras hyresprogram. Resultatet av investering-
en har överträffat förväntningarna.

Lägre för- 
brukning med  
individuell mätning
Med individuell mätning minskade varmvattenför- 
brukningen med mer än en fjärdedel i området Aspen 
i Marks kommun. 

– Det viktigaste var att få med både hyresgäster och 
anställda i miljöarbetet, säger Magnus Hjelmgren, VD 
på Marks Bostads AB.

Namn Magnus Hjelmgren
Företag Marks Bostads AB
Befattning VD
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– Förbrukningen har till och med blivit lägre än de värden som hyresgäs-
terna tilldelats, säger Magnus Hjelmgren. Tråkigt nog ser vi också att VA-
taxorna höjts och att taxorna på fjärrvärme blivit mindre fördelaktiga med en 
mindre del av priset som är rörligt. Till viss del äter det upp förtjänsten, men 
det är ju inte bara för pengarnas skull vi gör detta. 

Viktigt att informera både hyresgäster och anställda
Marks Bostads AB gick med i Skåneinitiativet för några år sedan och då an-
ställdes Roger Härngren som energiansvarig. Hans uppgift är att samordna, 
hålla ihop och driva utvecklingen, vilket har ökat tempot i miljöarbetet. Men 
då var det förstås också viktigt att både hyresgäster och anställda var med 
på tåget. Bolaget var noga med att informera hyresgästerna i god tid. På ett 
första informationsmöte berättade man utförligt vad individuell mätning 
var för något och hur det fungerade. Inför själva installationen hade man ett 
nytt möte och efteråt var det dags för en efterträff där folk fick tycka till om 
förändringen.

– Från början var folk inte särskilt positiva, men när de såg att de faktiskt 
kunde få lägre utgifter på det här sättet ändrade många sin åsikt, säger Roger 
Härngren. Att det är viktigt att informera är nog den erfarenhet jag skulle 
vilja dela med mig av till andra fastighetsägare.

Även de anställda har fått mycket information samt gjort en studieresa. 
Fastighetsskötarna blev nogsamt utbildade i detaljerna kring själva tekniken. 

Magnus Hjelmgren menar att miljöarbetet har gett flera synergieffekter. 
– Folk uppmärksammar det faktum att vi är miljöcertifierade och det har 

förstås en positiv effekt på varumärket, säger han. Det gäller framför allt 
yngre hyresgäster, men även äldre i viss mån, liksom media och kommunen, 
som är våra ägare. 

Investeringen kostade 1,3 miljoner kronor och beräknas ha en livslängd på 
tjugo år. Årligen genererar den 325 000 kronor tillbaka till bolaget eftersom 
varmvattenförbrukningen har minskat med 27 procent. 

– En sådan är investering är inte bara bra för miljön. Den sänker också 
våra kostnader vilket gör att hyreshöjningen minskar på sikt, säger Magnus 
Hjelmgren. Det är helt enkelt en win-win-situation. 

”Det är möjligt att vi skulle 

kunna göra investeringar 

som ger negativt resultat de 

första åren, men vi har inte 

sett något behov av det.

Namn Roger Härngren
Företag Marks Bostads AB
Befattning Energiansvarig
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Marks Bostads AB 

Individuell mätning och debitering  
av varmvatten 
Omfattning: 340 lägenheter
Investering: 1 300 000 kr 
Besparing: 27 % 
Besparing: 140 l/m2 
Livslängd: 20 år
Återbetalningstid: 5 år
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D et går att spara en hel del även med ganska enkla installationer. Ett 
exempel är det vattensparprojekt som Mitthem haft igång i två år. 
Med hjälp av snålspolande duschmunstycken, duschslangar och 

perlatorer i alla lägenheter har man lyckats sänka den totala vattenförbruk-
ningen med 14 procent under två år. Varmvattenförbrukningen blev hela 24 
procent lägre.

– Samtidigt som vi gjorde de här installationerna passade vi bland annat på 
att leta läckor och kolla så att det inte stod och rann i toaletter, berättar Stefan 
Wassbrink. Vi såg resultat med en gång.

Bytte ut utomhusbelysningen
Investeringen hamnade på omkring 147 000 kronor och återbetalningstiden 
låg på under två år. En annan relativt enkel åtgärd var att byta ut utomhusbe-
lysningen mot LED-lampor. På Mitthem hade man länge haft ögonen på LED, 
men tidigare inte tyckt att lamporna riktigt levde upp till deras önskemål. 

– Men nu började tekniken nå en nivå när det kunde vara intressant att 
prova i lite större skala, säger Stefan Wassbrink. Eftersom vi ändå var på gång 
att byta belysning i ett område så valde vi LED. 

Ett bekymmer med LED är att lamporna är väldigt riktade nedåt, vilket 
gör att området förlorar de naturliga ljuspunkter som man gärna vill se när 
man betraktar ett område på avstånd. Därför valde Mitthem att även belysa 
en del av fasaderna, samt några träd.

Enkla åtgärder gav 
stora besparingar

Namn Stefan Wassbrink
Företag Mitthem AB
Befattning Energicontroller

Led-belysning utomhus, snålspolande armaturer och 
radiatortermostater är tre billiga, men effektiva, åtgärder 
som hjälper Mitthem i Sundsvall att spara energi.

– Skåneinitiativet har gett många intressanta idéer, säger 
Stefan Wassbrink, energicontroller på Mitthem i Sundsvall.
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– Det är ganska få punkter, men det lyfter bilden av området, säger Stefan 
Wassbrink. Många har sagt att de tycker att det blev ljusare än tidigare. 
Dessutom har ljuset en bättre färgåtergivning. Förutom att LED är bättre 
energimässigt så använder vi ljuset på ett mer effektivt sätt än tidigare och det 
är mindre ljus som försvinner upp i det blå.

Den tredje åtgärden var att installera radiatortermostater, något som de 
flesta andra bolag redan använder sig av. 

– Vi funderade över om det verkligen kunde vara så att vi hade rätt och alla 
andra hade fel, säger Stefan Wassbrink med ett skratt. Vi kom fram till att vi i 
alla fall måste ge det en chans. Tack vare nätverk, som till exempel Skåneini-
tiativet, måste man ibland ompröva sina egna sanningar. 

Tog hjälp av konsultfirma
Mitthem provade radiatortermostater i några fastigheter och resultatet var i 
alla fall tillräckligt intressant för att man skulle vilja prova i fler. Installations-
arbetet gjordes med hjälp av en VVS-konsultfirma. 

– De är införstådda med hur vi arbetar och vet hur viktigt det är att tänka 
på det lilla extra, berättar Stefan Wassbrink. När killen som utförde jobbet 
packade en ryggsäck med termostater lade han samtidigt ner en temperatur-
logger med tempgivarsladden utanför. Medan han monterade termostaterna 
lät han ryggsäcken stå mitt i vardagsrummet. Nu har vi en kurva över tempe-
raturen i fastigheten innan termostaterna kom på plats. På så sätt blir det lätt 
att mäta vad termostaterna ger för effekt.

”
Tack vare nätverk som  

till exempel Skåneinitiativet 

måste man ibland ompröva 

sina egna sanningar. 
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Mitthem AB 

Installation av snålspolande armaturer 
Omfattning: Exempel investering 1 fastighet 
med 222 lägenheter
Investering: 147 000 kr 
Besparing: Kallvatten 8 % 
Besparing: Varmvatten 24 % 
Besparing: Värme och vatten  123 432 kr 
Återbetalningstid: 1,2 år
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Uppsalahem blev miljöcertifierade år 2011, vilket naturligtvis före-
gicks av flera års hårt arbete med miljöförbättringar. Man genom-
förde både små åtgärder, som källsortering i personalmatsalen, 

och stora, som helt nya energilösningar. På den lilla orten Almunge utanför 
Uppsala har man till exempel lyckats få bort oljan till 96 procent genom att 
installera en anläggning som kombinerar luft/vatten- och bergvärmepump. 
Den nya tekniken har visat sig vara effektiv. Under det halvår som anlägg-
ningen varit igång har man minskat energiförbrukningen med så mycket som 
58 procent.

– Då har vi ändå finliret kvar, säger Jan Hägg, drifttekniker på Uppsala-
hem. Det återstår en hel del justeringar. I slutänden kommer resultatet att bli 
ännu bättre. 

Stor besparing trots redan låg förbrukning
En annan energibesparingsåtgärd var att placera ut referensgivare. Genom att 
finjustera värme- och ventilationssystemet kan man spara en hel del, men lig-
ger inomhustemperaturen redan på 20–21 grader finns det inte mycket mer 
att hämta om man inte tar hjälp av ny teknik.

– Vi ville hitta ett system där vi kunde öka besparingen ytterligare utan 
att riskera att göra kunderna missnöjda genom att sänka temperaturen för 
mycket, säger Jan Hägg. Vi bestämde oss för att sätta in referensgivare som 
styr en kurva över dygnet med flera olika punkter som vi själva ställer in.

Engagerade  
medarbetare  
ger framgång

Namn Jan Hägg
Företag Uppsalahem
Befattning Drifttekniker

På Uppsalahem har man jobbat i många år med energi- 
och miljöfrågor. Med tiden har det vuxit fram ett stort  
engagemang hos medarbetare på alla nivåer. 

– Att våra anställda är intresserade, det är nog den  
viktigaste framgångsfaktorn, säger Mikael Rådegård,  
VD på Uppsalahem.
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Referensgivaren placerades två meter upp på väggen i hallen i 190 lägenhe-
ter. Dessutom satte man referensgivare på värmesystemet (i början och i slutet 
av kulvertsystemet). På detta sätt kunde man hålla reda på temperaturen i 
alla led och anpassa värmetillförseln därefter. Installationen kostade 65 000 
kronor och gav en besparing på 10 till 15 procent, (eller 11 kWh per kvadrat-
meter) vilket innebar en återbetalningstid på bara fem månader.

– Vi gjorde en stor besparing trots att vi redan hade en låg förbrukning 
efter alla de injusteringar som var gjorda, konstaterar Jan Hägg. 

En annan energibesparande åtgärd är läcksökning av varmvattensystemet. 
Uppsalahem mäter kontinuerligt förbrukningen av värme, varmvatten och kall-
vatten vid alla centraler i alla områden. På så sätt är det lätt att se om förbrukning-
en plötsligt sticker iväg. En gång i månaden går de igenom statistiken och tittar 
extra noga på topparna. Är förbrukningen onormalt stor gör man en felsökning.

– Det är en utmaning att hela tiden hitta nya förbättringsmöjligheter, säger 
Jan Hägg. Men det är roligt. Utvecklingen går fort idag och vi måste hela 
tiden ta hjälp av varandra för att komma framåt. 

Planerar att bygga Nordens största solcellsfasad
Att hitta möjliga energieffektiviseringar blir dock allt svårare ju längre tid man 
arbetat med det.

– Flera av de löst hängande frukterna har vi ju redan plockat och då blir det 
svårare att hitta åtgärder som lönar sig, säger Mikael Rådegård. Vi planerar till 
exempel att bygga Nordens största solcellsfasad, vilket är en jättespännande 
utmaning, men hur får man lönsamhet i den? Det vet vi inte ännu och vi har ju 
krav på oss att vi måste vara lönsamma.

I takt med att fastighetsbolagen sänker förbrukningen höjer elnätsbolag och 
fjärrvärmeleverantörer sina taxor. Mikael Rådegård tycker dock inte att den 
utvecklingen är särskilt märklig. 

– De har ju sina fasta kostnader som de måste täcka på ett eller annat sätt, 
säger han. Det viktigaste är att vi har en dialog kring detta, både lokalt på varje 
ort och centralt genom SABO, så att höjningen sker inom rimliga gränser. 

”Det är en utmaning att hela 

tiden hitta nya förbättrings-

möjligheter. Men det är 

roligt. Utvecklingen går fort 

idag och vi måste hela tiden 

ta hjälp av varandra för att 

komma framåt. 

Namn Mikael Rådegård
Företag Uppsalahem AB
Befattning VD 
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Uppsalahem 

Installation av referensgivare 
Investering: 65 000 kr 
Besparing: 11 kWh/m2 
Återbetalningstid: 5 månader
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ENERGIRESAN – sex goda exempel  
på energieffektivisering 

Energieffektivisering står högt upp på agendan i SABOs med-
lemsföretag. Det finns många goda exempel från vårt avlånga 
land där våra medlemmar på ett strukturerat sätt arbetar med 

energieffektivisering. Denna skrift är ett komplement till filmen Energi-
resan som producerades tillsammans med Carmentus under våren 2012.

I filmen likväl som skriften får vi möta några bostadsföretag som har 
lärdomar att dela med sig av. Det finns exempel på bland annat solenergi, 
tilläggsisolering, individuell mätning, LED-belysning och naturligtvis 
engagerade medarbetare. Något som återkommer hos alla företag är att 
vardagligt gnetande i kombination med genomtänkta projekt ger resultat. 

Vår förhoppning är att Energiresan ska inspirera andra att genomföra 
dessa åtgärder och på det sättet minska sin energianvändning och dess-
utom slippa uppfinna hjulet på nytt. 

Ett stort tack till Lunds Kommuns Fastighets AB, AB Höganäshem,  
AB Karlskronahem, Marks Bostads AB, Mitthem AB och Uppsalahem 
AB. Utan deras medverkan hade inte Energiresan varit möjlig. 

SABO sveriges allmännyttiga bostadsföretag 
Besöksadress Drottninggatan 29, Box 474, 101 29 Stockholm 
Tel 08-406 55 00, fax 08-20 99 04, hemsida www.sabo.se, e-post info@sabo.se
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